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Valimisliit Meie Põhja-Sakala algatab 
spordikooli loomise arutelu

Selgete valikute sügis
Kohalike omavalitsuste volikogude valimisteni on 

jäänud kuus kuud. Alles kätte jõudnud kevadel tun-
dub sügisene valikupäev ehk kaugel, kuid tegelikult 
kujundame tulevikku juba täna – otsuste, hoiakute 
ja selle kaudu, kellega koos me oma koduvalda 
ehitada tahame.

Valimisliit Meie Põhja-Sakala on siiralt ja sihikind-
lalt valimisteks valmistumas. Meiega on tänaseks 
liitunud juba ligi 50 tugevat  tegijat igast valla otsast 
ja eluvaldkonnast – õpetajad, ettevõtjad, treenerid,  
hooldajad, kokad, õpilased, kultuurirahvas; nii 
noored kui ka kogenud. Nende ühine soov on anda 
oma panus, et Põhja-Sakala vald oleks rohkem oma 
inimesi kuulav, hooliv ja otsustes kohaliku rahva 
nägu. Ka käes hoitava ajalehe veergudelt leiad 
uusi liitujaid, kes jagavad oma plaane ja eesmärke. 
Valimisteni jäänud kuue kuu jooksul liitub meiega 
kahtlemata veel inimesi.

Üheks suureks proovikiviks saab uuele voliko-
gule kahtlemata tuuleparkide teema. Märtsis tegi 
vallavolikogu otsuse, mis kohustab vallavalitsust 
esitama volikogule algatatud eriplaneeringute 
lõpetamise eelnõud ning välistab uute algatamise, 
mis valla üldplaneeringut muudavad. See on oluline 
samm, aga „tuulikusõda“ pole kaugeltki läbi. On 
selge, et oktoobris valitava uue volikogu koossei-
sust sõltub, kas kogukonna tahet arvestatakse ka 
edaspidi või asendub see üksnes äriliste huvide 
pealesurumisega.

Sama kaalukas on haridusvõrgu tulevik. Täna 
seisame valiku ees. kas väikekoolid säilivad või sule-
takse need „esimesel võimalusel“, nagu vallavanem 
on öelnud. Kas gümnaasium jääb alles ja kas igale 
soovijale on lasteaiakoht. Meie valimisliit usub, et 
selliseid otsuseid ei saa teha üksnes Exceli tabeli 
põhjal. Haridus ei ole kulu, vaid investeering noor-
tesse ja kogukonna elujõusse. Kui koolis on lapsi ja 
soovi õppida, siis peavad ka väikekoolid alles jääma. 
Otsustajate roll ei ole sulgeda ja maha müüa, vaid 
leida lahendusi – tagada motiveeritud õpetajad, 
luua hea õpikeskkond ja toetada peresid, kes on ot-
sustanud oma elu üles ehitada just siin, meie vallas. 
Teised sulgevad – meie avame. Pille-Riin Sepp on 
teinud ettepaneku avada vallas spordikool. See on 
kuldaväärt mõte!

Valik on lihtne – kas ehitame üheskoos elujõulist, 
kasvava rahvaarvuga valda, mis on kohalike ini-
meste nägu, või lepime sellega, et valda juhitakse 
edasi nagu kasumit taga ajavat ettevõtet, kus igast 
tegevusest otsitakse vaid rahalist võitu.

Meie Põhja-Sakala valimisliidu liikmed on valmis 
oma elanikke teenima ja vallajuhtimise vastutust 
kandma.

PRIIT TOOBAL

Spordi ja liikumise täht-
sus noorte arengus on 
vaieldamatu. Füüsiline 
aktiivsus aitab kaasa ter-
vislike eluviiside kujune-
misele, enesedistsipliini 
ja meeskonnatöö oskus-
te arengule ning loob 
võimalusi edaspidiseks  
karjääriks nii tippspordis 
kui ka muudel elualadel. 
Põhja-Sakala spordikooli 
asutamine oleks stratee-
giliselt ja ühiskondlikult 
mõistlik samm, pakkudes 
noortele mitmekülgse-
maid treeningvõimalusi 
ja tugevdades kohalikku 
spordikultuuri.

Tänapäeva lapsed ja noo-
red veedavad järjest roh-
kem aega ekraanide ees, 
mis viib passiivse eluviisini 
ja erinevate terviseprob-
leemideni, sealhulgas üle-
kaalulisuse ja kehva füü-
silise vormini. Spordikool 
annaks Põhja-Sakala piir-
konna noortele paremad 
võimalused regulaarseks 
treeninguks, aidates kaasa 
nende füüsilise ja vaimse 
tervise parendamisele. Li-
saks looks see võimalusi 
kohalikele noortele, kelle 
spordihariduse võimalu-
sed on täna piiratud. Pal-
jud lapsevanemad peavad 
oma lapsi viima treenima 
teistesse linnadesse, mis 
on aja- ja rahakulukas. 
Spordikooli loomine tooks 
mitmekülgsemad treening-
võimalused kohapeale, 
vähendades vajadust mu-
jale liikuda ning pakkudes 
võrdseid võimalusi kõigile 
huvilistele.

Spordikooli  loomine 
tugevdaks ka kohalik-
ku kogukonda, kaasates 
kohalikke treenereid ja 
spordientusiaste, arenda-
des koostööd koolide ja 
ettevõtjatega ning tuues 
rohkem spordiüritusi, mis 
elavdaksid kohalikku elu. 
Sport ühendab inimesi – 
noori, lapsevanemaid ja ko-
gukonda tervikuna. Lisaks 
pole spordikooli asutamine 
pelgalt kulutus, see on in-
vesteering tulevikku, mis 
võib meelitada piirkonda 
uusi elanikke ja motivee-
rida kohalikke peresid siia 
jääma. Samuti looks see 
uusi töökohti treeneritele 
ja spordivaldkonna spet-
sialistidele ning aitaks esile 
tuua uusi tippsportlasi, kes 
viivad Põhja-Sakala valla 
nime laiemale areenile.

Süsteem on killustunud,  
plaanid ebastabiilsed

Tänapäeval toimub noor-
te sportimine peamiselt 
üldhariduskoolide keha-
lise kasvatuse tundide, 
huvihariduse ja kohalike 
spordiklubide kaudu. Kuigi 
see on noortele mitmesu-
guseid treeninguvõimalusi 
pakkunud, on sellel ka mit-
meid kitsaskohti. Praegune 
süsteem on killustunud 
– erinevad koolid ja klubid 
pakuvad treeninguid eri-
neva tasemega treenerite 
juhendamisel, mistõttu 
metoodika ja arenguplaa-
nid on ebaühtlased. Spordi-
kool pakuks professionaal-
semat ja järjepidevamat 
treeningprogrammi, kus 

treenerid lähtuksid üht-
setest arenguplaanidest 
ja kvaliteedistandarditest, 
aidates noortel selgemalt 
spordikarjääri kujundada. 
Praegused spordiklubid ja 
koolide spordiringid sõltu-
vad sageli projektipõhisest 
rahastusest, toetustest ja 
lapsevanemate panusest, 
mis tekitab ebakindlust, 
kui rahastus läheb kärpe 
alla või klubi ei leia järg-
miseks hooajaks piisavalt 
ressursse. Spordikooli pu-
hul oleks rahastus ja kor-
raldus stabiilsem, kuna 
see kuuluks omavalitsuse 
hallatavate asutuste hul-
ka ning saaks kindlama 
toetuse vallalt, riigilt ja 
ka kohalikelt sponsoritelt. 
Lisaks pakuks see treene-
ritele kindlamat töökohta 
ja motiveeriks neid rohkem 
noorte arengusse panusta-
ma, samuti looks võimalusi 
täiendkoolitusteks ja pro-
fessionaalseks kasvuks.

Kindlam rahastus,  
paremad tingimused

Tänapäeva noorte sporti-
mine sõltub palju konkreet-
se kooli või klubi fookusest, 
mistõttu spordialade valik 
on sageli juhuslik ja piira-
tud. Spordikool võimaldaks 
paremini koordineerida 
spordialade pakkumist, 
suunates noori vastavalt 
nende võimetele ja huvide-
le. Lisaks toetaks see tipp-
spordipotentsiaaliga noori, 
pakkudes neile personaal-
semaid arenguprogramme 
ning koostööd kõrgema 
taseme spordiklubide ja 

liitudega. Samuti aitaks see 
paremini ühildada sporti ja 
haridusteed, rakendades 
paindlikumaid õppevorme 
ja treeningkavasid.

Kuigi tänane süsteem on 
võimaldanud noortel spor-
tida, on see killustunud, 
ebastabiilse rahastusega ja 
sõltub palju vabatahtlikust 
panusest. 

Spordikool pakuks süs-
teemsemat ja kvaliteetse-
mat lähenemist, kindlamat 
rahastust, paremaid tin-
gimusi treeneritele ning 
mitmekülgsemaid võima-
lusi noortele. See oleks 
investeering, mis looks 
tugeva vundamendi nii 
harrastusspordile kui ka 
tippspordi arengule Põhja-
Sakala vallas. Spordikooli 
loomine pole lihtsalt ku-
lutus, vaid samm tervema, 
aktiivsema ja edukama 
põlvkonna poole – inves-
teering, mis toob kasu mit-
te ainult spordisaalides 
ja staadionitel, vaid kogu 
ühiskonnale, luues tervema 
rahva.

Valimisliit Meie Põhja-
Sakala on veendunud, et 
piirkonna noortele tuleb 
pakkuda parimaid võima-
lusi sportimiseks. Seetõttu 
algatab valimisliit spor-
dikooli loomise avaliku 
arutelu. Ühiselt arutades 
saame leida parima lahen-
duse, kuidas viia ellu see 
vajalik ja tulevikku suuna-
tud samm – Põhja-Sakala 
spordikooli loomine.

PILLE-RIIN SEPP
treener
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Siret Selter: 
kandideerin sügisestel 
valimistel valimis- 
liidus Meie Põhja-
Sakala

Kristjan Kärsin:
kandideerin sügisestel 
valimistel valimisliidus 
Meie Põhja-Sakala

Minu lapsepõlv möödus Suure-
Jaanis, hiljem suundusin Tallinna 
elama ja õppima. 2009. aastal oman-
dasin õigusteaduse magistrikraadi. 
Enne kodukohta naasmist töötasin 
Tallinna Linnavalitsuses, kus olin 
Tallinna Linnaplaneerimise Ameti 
detailplaneeringute menetlemise 
osakonna jurist.

Lisaks avalikus sektoris töötami-
sele on mul mitmeid väärtuslikke 
kogemusi perefirmades töötades. 
See on kindlasti õpetanud mulle 
palju riskide ja vastutuse kohta, kuna 
pereettevõtted toovad tihti kaasa 
suurema isikliku panuse. Kuid see 
on olnud ka üks suurimaid õppe-
tunde ja väljakutseid, millega olen 
silmitsi seisnud. Ettevõtluse riskid 
ja eksimused on loomulik osa igast 
ärist. Olen nendega kokku puutunud 
ning nendest õppinud. Ettevõtjad 
seisavad pidevalt silmitsi muutuvate 
turutingimuste, konkurentsi, finants-
küsimuste ja paljude teiste tegurite-
ga, mis võivad mõjutada nende äri 
edukust. Ettevõtluses ei saa täielikult 
vältida riske ja eksimusi, kuid nende 
mõistmine ja neile reageerimine on 
võtmetähtsusega. 

Naasin Suure-Jaani, kui sündis mu 
tütar Victoria. See otsus tuli mulle 
lihtsalt – olen alati teadnud, et tahan 
oma lapsi kasvatada looduse keskel, 
rahulikus ja turvalises keskkonnas. 
Soovin neile pakkuda elukeskkonda, 
kus nad saavad kasvada ja areneda 
ilma liigse müra ja kiire elutempo 
surveta.

Töötan ka täna avalikus sekto-
ris, kuid lisaks sellele panustan 
läbi pereettevõtte oma kodukoha 
arendusse. Oma saavutusteks pean 
mitmeid projekte ja algatusi, mis on 
olnud oluline osa kodukoha arengus. 
Üheks saavutuseks pean kindlasti 
Suure-Jaani tööstusparki nutipesula 
rajamist, mis on toonud piirkonda 
uue teenuse ning mida arendame 

kindlasti edasi. Hetkel käib usin 
mõttetöö ja projekteerimine, et 
arendada valda veel uusi teenuseid, 
mis kindlasti rikastavad meie elu 
selles piirkonnas.

Minu algatusel on muudetud 
Suure-Jaani kooli ümbruse liik-
luskorraldust, et tagada ohutum 
parkimine. Tänu sellele ei saa autod 
enam otse peauksest sisse sõita, mis 
on aidanud liiklusvooge paremini 
korraldada ja laste turvalisust tõsta. 
Hoian kätt pulsil ka Suure-Jaani kooli 
ümberehituse teemal, et Põhja-Saka-
la valda tekiks kaasaegne õpikeskus 
ning lahenduksid ka parkimisprob-
leemid.

Samuti olen seisnud selle eest, 
et kooli eest ei sõidaks läbi suured  
autod, sealhulgas puuveoautod, 
milleks on paigaldatud minu ette-
panekul vastavad keelavad märgid. 
Osalesin 2023. aastal toimunud 
Suure-Jaani linnalõigu rekonstruee-
rimise eskiislahenduse arutelul ning 
saatsin enda poolt muudatusettepa-
nekud, mis muuhulgas sisaldasid, et  
Ilmatari ja Tallinna tänava ristmikule 
kavandatakse ülekäigurada, mis seal 
ka kunagi oli. Sama projekti raames 
lahendatakse ka Suure-Jaani kooli 
esine liiklemine. 

Pean oluliseks, et Suure-Jaani 
linnas paikneks suurem lasteaed 
ning leian, et Põhja-Sakala valla-
valitsusele tuleks leida uus hoone 
ning olemasolev hoone tuleks lõpuni 
lasteaiaks ümber ehitada. 

Olen sündinud Põlvas ja elasin seal 
kuni põhikooli lõpuni. Pärast seda ko-
lisin Soome, kus elasin ligi viis aastat. 
Soomes olles õppisin üldehitust ja 
töötasin väga erinevatel aladel – lüps-
jast kuni projektijuhini välja. Soomest 
Eestisse tagasi tulles elasin Tallinnas ja 
tegutsesin infotehnoloogia valdkonnad 
ning tegelesin ka müügitööga. Seejärel 
elasin mõnda aega Pärnus, kus alus-
tasin tööd SW Energias müügijuhina. 
Tänaseks olen soojusmajandusega 
tegelenud kokku 7 aastat. Olen olnud 
projektijuht, müügijuht ja tänaseks 
olen Pärnu piirkonna juht.

Täna elan Viljandis, kuid planeerime 
perega kodu Põhja-Sakalasse Ivaski 
külla, abikaasa vanemate talu kõrvale. 

Olen sündinud ja kasvanud Kõpus. 
Peale Kõpu põhikooli lõpetamist 
asusin õppima Viljandi riigigümnaa-
siumisse, mille sel kevadel lõpetan.

Olen aktiivne noor inimene, kellele 
oma kodukoha tulevik korda läheb. 
Kõpus koolis käies kuulusin Põhja-
Sakala noortevolikokku. 

Põhja-Sakala vallas on kooliealis-
tele noortele palju tegevusi. Leian, et 
valla noortekeskus teeb head tööd ja 
valla noortespordiga on samuti hästi. 
Veidi enam peaks mõtlema selle üle, 

Eve Jaanus: 
liitusin valimisliiduga Meie 
Põhja-Sakala

Sündisin Valgas, aga minu lapsepõlv 
ja noorusaastad möödusid Harju-
maal Kehras, kus lõpetasin keskkooli. 
Seejärel asusin õppima Tallinna Pe-
dagoogilisse Kooli, mille lõpetamise 
järel suunati mind tööle Viljandimaale 
Ülemõisa Algkooli, kus ma 14 aastat 
õpetaja ametit pidasin.

Aastal 2000 alustasin õpinguid 
Tallinna Ülikoolis, kus omandasin 
klassiõpetaja kutse. Kui Ülemõisa alg-
kool õpilaste arvu vähenemise tõttu 
suleti, jätkasin lühikest aega tööd Kose  
gümnaasiumis ning seejärel Võhma 
koolis, kus töötasin 16 aastat. Need 
aastad andsid mulle sügava arusaama 
õpetaja rollist kogukonna ja õpilaste 
arengus, kuid viimased aastad õpeta-
sid ka seda, milline koolikeskkond ei 
tohiks ega peaks olema – nii õpilaste 
kui ka töötajate jaoks.

Minu peres on kaks last ja neli 
lapselast ning vaba aja veedan hea 
meelega nendega. Mõned aastad tagasi 
soetasime elukoha Suure-Jaani külje 
alla Pärakülasse. Käesolevast aastast 
töötan Vändra Gümnaasiumis.

Osalen erinevates huvitegevustes, 
sealhulgas rahvatants ja koorilaul. 
Samuti naudin lugemist ning looduses 
jalutamist. Lisaks olen aktiivne nais-
kodukaitsja. 

Olen sündinud Suure-Jaanis ja ela-
nud esimesed 23 aastat Kaansoos. 
Olen lõpetanud Vändra Keskkooli 
ja seejärel EPA agronoomia teadus-
konnas, mille lõpetasin õpetatud 
agronoomi kvalifikatsiooniga. Peale 
EPA lõpetamist töötasin kolm aastat 
Vambola kolhoosis vanemagronoo-
mina ja seejärel Võit kolhoosi peaag-
ronoomina. Samal ajal asusin elama 
Aimla külla, Mäeotsa tallu. 

2001. aastast kuni pensionile 
jäämiseni töötasin Eksekos trans-
pordiosakonna juhatajana. 

Kohta Aimlas peab praegu edasi 
minu noorem tütar, mina veedan 
suurema osa ajast Suurejõel. Olen 
üles kasvatanud kolm last, kes on 

Karola Röand:
peame tegelema selle-
ga, et noored tuleksid 
peale kutse- ja ülikooli 
koduvalda tagasi

Piret Tiirusson: 
seisan volikogus 
tuuleparkide rajamise 
vastu

Pean suureks miinuseks,  et  
Põhja-Sakala kultuurikeskuse hoone 
aadressil Ilmatari 9 ei vasta täna seal 
valitseva kitsikuse tõttu tingimuste-
le, et saaks seal kultuuri teises for-
maadis korraldada. Lisaks on suur 
miinus, et täna ei pääse ratastoolis 
ja liikumispuudega inimesed kul-
tuurikeskuse saali üritusi vaatama. 
Mul on ka selles osas omad mõtteid, 
mida proovin ellu viia, tehes ettepa-
nekuid, kuidas võiks kultuurikeskust 
arendada. 

Elamu- ja kommunaalmajandust, 
samuti veevarustust ja kanalisat-
siooni korraldab Põhja-Sakala vallas 
AS Põhja-Sakala Haldus, mis kuulub 
100% vallale. Leian, et selle ettevõtte 
tegevus vajab ümberkorraldamist 
ning esitan kindlasti ka vastavad 
muudatusettepanekud.

Minu suureks kireks on reisimine, 
olen tänaseni reisinud väga paljudes 
riikides ning pean seda oluliseks 
enese laadimise osaks. Suureks 
hobiks on ka mälumängud ning 
korraldan Põhja-Sakala valla mälu-
mängusarja, mis on meeldiv viis ko-
gukonna ühendamiseks ja teadmiste 
kogumiseks ning jagamiseks. 

Olen asutanud mittetulundusühin-
gu LOOME HEAD, mille eesmärgiks 
on korraldada heategevusüritusi, 
elavdada maapiirkonna elu ning 
aidata kaasa sellele, et maal elu kes-
taks. Heategevusega tegelemine on 
minu isiklik südamesoov ning seda 
ma poliitilise tegevusega ei seo.

Kohaliku omavalitsuse tasandil 
pean oluliseks koostööd vallavõimu 
ja inimeste vahel. Kui omavalitsusel 
puudub tahe inimestega koostööd 
teha, siis tekibki palju müra. Moti-
veeritud, oskuslik ja avatud koos-
töö tagaks probleemide kiirema 
lahendamise, sel juhul ei oleks vaja 
aastatepikkust kirjavahetust.

Ma ei soovi anda valijatele suu-
ri lubadusi, mida kõike ma teen, 
kui osutun valituks. Olen eluterve 
ellusuhtumisega ning seisan oma 
väärtuste eest. Kasutan oma ülikooli- 
õpinguid, töö- ja elukogemust, et 
anda panus turvalise elukeskkonna, 
laste heaolu ning maaelu väärtusta-
mise ja arengu nimel.

Olen aktiivne liige Päri-Metsküla 
jahiseltsis ja Kaitseliidu Sakala 
malevas. 

Olen abielus ja peres kasvab 
kolm last.

Olen otsustanud kandideerida 
käesoleva aasta sügisel toimuvatel 
kohalike omavalitsuste volikogude 
valimistel Põhja-Sakala vallavoli-
kokku. Liitusin valimisliiduga Meie 
Põhja-Sakala. 

mis tooks noored peale kutsekooli 
ja ülikooli meie valda tagasi.

Leian, et noored peaksid valla 
elus rohkem sõna sekka ütlema 
ja otsustasin eeskuju näidata. 
Liitusin valimisliiduga meie Põhja-
Sakala ja kandideerin sügisestel 
kohalikel valimistel vallavolikok-
ku. Annan enda kandideerimisega 
noortele võimaluse noore inimese 
poolt hääletada.

mulle kinkinud neli lapselast, viies 
on kohe sündimas.

Olin aastaid Aimla külavanem 
ja olen kuulunud kahte Olustvere 
vallavolikogu koosseisu ning mulle 
läheb minu koduvallas, Põhja-Saka-
las, toimuv ka täna väga korda. 

Koduvalla inimesed teevad mulle 
siiani rõõmu ja alati on hea meel 
nende tegemistest osa saada. Et 
koduvalla inimestega sidet pidada, 
liitusin Paala rahvamajas koos käiva 
naisansambliga Metsalilled. 

Olen otsustanud kandideerida sel 
sügisel toimuvatel kohalikel vali-
mistel Põhja-Sakala vallas. Liitusin 
valimisliiduga Meie Põhja-Sakala. 
Meie Põhja-Sakalas kandideerima 
ajendas mind nende seisukoht 
tuulikute ja tuuleparkide teemal. 
Jagan nende seisukohta – tuulikute 
paigaldamise üle peavad ja saavad 
otsustada inimesed, kelle elupaikade 
lähedale neid paigaldada soovitakse. 
Kui elanikud ütlevad ei, siis tuulikuid 
püsti panna ei tohi! Sügisel valitav 
vallavolikogu peab otsustama mit-
me Põhja-Sakala valda planeeritava 
tuulepargi üle. Seisan volikogus 
tuuleparkide rajamise vastu.

Otsustasin kandideerida kohali-
kel valimistel, sest pean oluliseks, et 
haridusvaldkonnas valitseks õigla-
ne ja toetav keskkond nii õpilastele, 
õpetajatele kui ka lapsevanematele. 
Minu eesmärk on, et koolides ja 
lasteaedades oleks tagatud töörahu 
ning puuduks töökiusamine. Samu-
ti on oluline, et igale õpilasele loo-
daks arengut ja võimekust toetavad 
tingimused. Kandideerin valimislii-
dus Meie Põhja-Sakala, sest seal on 
tublid ja aktiivsed inimesed, kellega 
jagan sarnaseid seisukohti vallaelu 
korraldamisel. Hindan kõrgelt 
meeskonnatööd ning ühist pingu-
tust parema elukeskkonna nimel. 
Samuti on mulle oluline, kuidas 
Priit Toobal ja teised valimisliidu 
liikmed mind toetasid ja kaitsesid, 
kui mulle ülekohut tehti. See näitab, 
et tegemist on põhimõttekindlate ja 
õiglast ühiskonda väärtustavate ini-
mestega, kellega koos soovin seista 
meie valla elanike huvide eest.
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MIKS MINA MIKS MINA MIKS MINA

Maarja-Liis  
Turjakas: 
kandideerin valimis- 
liidus Meie Põhja-
Sakala vallavolikokku

Olen sündinud ja kasvanud 
Põhja-Sakala vallas, Kõo külas. 
Täna elan Võhma linnas, kuhu ko-
lisin 2024. aasta novembris, kuid 
minu side Kõoga ei ole katkenud 
– see on minu lapsepõlvekodu 
ja mu vanaema elab seal siiani. 
Olen 30-aastane ning kogu elu on 
minu süda kuulunud just sellele 
kogukonnale.

Oma kooliteed alustasin Ki-
rivere põhikoolis, edasi õppisin 
Järvamaa kutsehariduskeskuses 
puhastuse ja kodumajanduse 
erialal. 

Hobikorras olen õppinud ho-
buhooldaja eriala – hobused 
on minu suur kirg ning loomad 
üldiselt on alati olnud minu elu 
oluline osa.

Eha Saetalu: 
usun, et valimisliidul 
Meie Põhja-Sakala on 
minu elukogemusest 
kasu

Sündisin Jõgevamaal Voorel 
ja seal alustasin ka kooliteed, 
Leedimäe 7-klassilises koolis. 
1961. aastal asusin tööle Vaste-
mõisa Kalju kolhoosi. Alustasin 
lihttöölisena, seejärel töötasin 
brigadirina ja pärast Olustvere 
sovhoostehnikumi lõpetamist 
sai minust osakonna agronoom. 
Pea 14 aastat olin osakonna ju-
hataja, juhtides kogu osakonna 
tegevust selle erinevates vald-
kondades – osakonnas töötas 
toona üle 80 inimese. 

Mul on kolm tütart, kes sa-
muti valisid endale põllumajan-
duse ja maaga seotud erialad: 
maakorraldaja, maastikuhool-
daja ja loomakasvataja. Olen õn-
nelik inimene, sest mul on palju 
lapselapsi ja lapselapselapsi.  
Alates pensionile jäämisest ju-
hin ma piirkonna pensionäride 
tegevust. 

Elvis Orav: 
vallavõim peab oma 
inimestega ausalt ja 
avatult suhtlema

Olen sündinud ja kasvanud 
endises Vastemõisa vallas. Koo-
litee lõpuni elasin Metskülas. 
Vahepeal elasin viis aastat 
Viljandis, aga soetasin endale 
Vastemõisa korteri ja olen 
koduvallas tagasi. Lapsepõlve 
suved veetsin Suure-Jaanis 
vanaema juures. Suure-Jaanis 
on mul siiani palju sõpru ja 
tuttavaid. Terve mu elu on 
Põhja-Sakalaga seotud olnud. 

Põhihariduse sain Kildu 
koolis. Kutsehariduse oman-
dasin Järvamaa Kutsehari-
duskeskuses, kus 2006. aastal 
teedeehituse erialal lõputun-
nistuse sain. Teedeehitusprak-
tika kogemuse sain Tartust. 

Olen kolme lapse isa, peres 
kasvab üks poeg ja kaks tütart.

Tegutsesin pikalt ehitus-
valdkonnas. Enne seda olin 
ametis Viljandi linnahooldu-
ses. Viimased viis aastat olen 
elektriku ametit pidanud. 

Oma hobideks pean matka-
mist ja erinevaid pallimänge, 
aga selleks on vaja õiget tuju 
ja seltskonda. 

Olen terve oma elu tööd 
teinud, mulle ei sobi skeemi-
tamised ja tühja jutu ajami-
sed. Seesugust tegutsemist ja 
käitumist ootan ka valla juh-
timisel. Juhtimine peab olema 
selge ja konkreetne – kokku-
lepetest tuleb kinni pidada ja 
jutustamisele peavad järgne-
ma teod. Igal valdkonnal peab 
olema oma vastutaja, kes ka 
tegelikult teemat valdab.

Vastavalt omandatud eri-
alale tunnen ennast kodus 
teedeehituse teemal. Valla 
territooriumil on problee-
me nii riigile kui ka vallale 
kuuluvate teedega. Paran-
dustöödega reageeritakse 
liiga hilja. Tihtipeale on sama 
ka lume lükkamisega. Mulle 
tundub, et kontroll on puu-
dulik. Teedespetsialist peaks 
suurema osa oma tööajast 

Minu harrastusteks on kan-
gakudumine, käsitöö, lugemine 
ja laulmine. Pensionil olles 
kirjutasin kokku Kalju kolhoosi 
ajaloo ülevaate.

Olen varasemalt kahel korral 
vallavolikogu liikmeks valitud.

Priit Toobali kutsel kandidee-
rin ka järgmise sügise kohalikel 
valimistel. Olen otsustanud 
liituda valimisliiduga Meie Põh-
ja-Sakala. Annan endale hästi 
aru, et aastaid on mu õlul juba 
omajagu, aga usun, et minu 
elukogemusest ja piirkonna 
tundmisest võib valimisliidule 
kasu olla.

teede olukorda ja teostatud 
töid kontrollima. Saan aru, et 
remont ja hooldus nõuavad 
raha, aga tihtipeale on nii, et 
kui teostada tööd õigel ajal, on 
hilisem raha vajadus väiksem. 
Kui aga töödega hiljaks jääda, 
siis on tööde maht ja seega ka 
raha vajadus suurem. 

Pean oluliseks kergliiklus-
teede võrgustiku laiendamist. 
Unistus oleks kergteed Suure-
Jaanist Vastemõisa, Vastemõi-
sast Kõppu ning Vaalamäelt 
Kildule. Need on maanteed, 
mille ääres inimesed elavad, 
liiguvad jalgsi, rattaga ja lap-
sevankritega. Heaks näiteks 
on Võhma–Kõo kergtee, kus 
alati on palju liikujaid, näiteks 
tervisesportlasi ja vankritega 
vanemaid. 

Vallavõim peab oma inimes-
tega ausalt ja avatult suhtlema. 
Investeeringuid ja ka vara 
müüke tuleb põhjendada, 
samuti müükidest saadava 
tulu kasutamist. Vallamajas 
ja allasutustes peaks töötama 
inimesed, kes tahavad valla 
jaoks midagi päriselt ära teha, 
kellele vallas toimuv tegelikult 
ka korda läheb. 

Tunnen, et tahan oma ko-
duvalla tegemistes ja tuleviku 
planeerimisel rohkem kaa-
sa rääkida. Olen otsustanud 
liituda valimisliiduga Meie 
Põhja-Sakala ja kandideerin 
järgmisel sügisel toimuvatel 
vallavolikogu valimistel. Olen 
aktiivne peale hakkaja ja ei 
lõpeta enne, kui ettevõetu on 
korda aetud.

Romeo Mukk: 
tunnen endas jõudu 
oma koduvalla tege-
mistesse panustada 
– kandideerin volikok-
ku valimisliidus Meie 
Põhja-Sakala

Olen küll sündinud Tartu-
maal, aga Kuhjaveres elanud 
juba 42 aastat. Siin on minu 
kodu. Kuhjaverre tulles alus-
tasin Tire talu pidamist, mida 
jõudumööda tänaseni teen. 
Oma kalli kaasa Urvega oleme 
ühist elu jaganud juba ligi 50 
aastat. Meie peres on kaks last 
ja kolm lapselast.

1998. aastal asusin taaselus-
tama Kuhjavere külaelu ning 
aasta hiljem asutasime Kuhja-
vere külaseltsi, mille juhatuse 
esimees olen tänaseni. 1999. 
aastal valiti mind külavane-
maks ning viimase enam kui 
25 aasta jooksul oleme saavu-
tanud mitmeid olulisi edusam-
me: taganud telefoniühenduse 
majapidamistes, pikendanud 
postiringi kodudeni, paranda-
nud heakorda ja uuendanud 
teekatteid. Külaelu rikastavad 
traditsioonid nagu külavanema 
vastuvõtt Eesti Vabariigi aasta-
päeval, jaanipäevad ja õpperei-
sid. Meie suurim traditsioon on 
Kuhjavere külateatrite festival, 
mida juba 20 aastat oleme 
korraldanud.

Olen löönud aktiivselt kaasa 
ühenduse Kodukant tegemis-
tes ja seda nii maakondlikul kui 
ka üleriigilisel tasandil.

Esimest korda valiti mind 
Olustvere vallavolikogu liik-
meks 1999. aastal. Alates sel-
lest ajast olen olnud mitmes 
koosseisus Olustvere vallavo-
likogus ning pärast ühinemisi 
ka Suure-Jaani ja Põhja-Sakala 
vallavolikogudes ning valla-
valitsuse liige. See on võimal-
danud mul oma koduvalla 
rahvast üle 25 aasta teenida. 
Käesoleval hetkel olen voli-
kogu asendusliige ja tegutsen 
volikogu sotsiaalkomisjonis.

Kõigi nende tööde eest on 
Vabariigi President annetanud 

mulle Valgetähe V klassi teene-
temärgi. 

Põllumajandusministeeriu-
milt olen saanud hõbemärgi, 
Siseministeeriumilt Kodani-
kupäeva aumärgi ning Põhja-
Sakala vallalt teenetemärgi.

Tunnen endas jõudu ja soovi 
veel oma koduküla ja koduvalla 
tegemistesse panustada ning 
olen otsustanud ka eesootaval 
sügisel toimuvatel kohalikel 
valimistel kandideerida. Olen 
otsustanud liituda valimislii-
duga Meie Põhja-Sakala.

Kandideerides pean tähtsaks 
valla hariduselu korraldami-
sest selliselt, et säiliks Suure-
Jaani gümnaasium, tänased 
põhikoolid ja ka Suure-Jaani 
kooli tegutsemiskohad nii 
Tääksis kui ka Sürgaveres. 
Olen väikeste maakoolide toe-
taja. Igale soovijale peab ole-
ma kodulähedane lasteaia- ja 
koolikoht.

Teiseks oluliseks teemaks 
pean teede ja muu taristu 
olemasolu ja korrashoidu. On 
ilmselge, et teede ehitusse ja 
remonti tuleb tänasest oluliselt 
rohkem panustada. Korras 
teed, kiire internet, telefoni-
levi ja puhas joogivesi peavad 
olema tagatud ka keskustest 
kaugemal. Me ei saa loota ja 
oodata, et uued noored pered 
meie valla maapiirkondadesse 
kolivad, kui me ei suuda ele-
mentaarseid teenuseid kvali-
teetselt tagada.

Need kaks teemat on mu 
peamised südameasjad, mida 
koos valimisliidu meeskonnaga 
lahendada soovin.

Saire Tamme-Päll:
liitusin valimisliiduga 
Meie Põhja-Sakala 
ning kandideerin 
sügisestel valimistel 
vallavolikokku

Olen sündinud Suure-Jaani 
lähedal Tällevere külas, kus 
veetsin ka oma lapsepõlve. Koo-
lis käisin Suure-Jaanis. Täna elan 
Suure-Jaani külje all Nuutre 
külas.

Olen omandanud raamatupi-
damise oskused ning teadmised 
ettevõtluses ja ärijuhtimises. 
Viimased 15 aastat olen tegut-
senud FIE-na põllumajanduse 
valdkonnas, olles veendunud, 
et enamus meie toidulauale 
jõudvast toidust peaks olema 
omaenda kasvatatud.

Olen abielus ning kahe täis-
kasvanud poja ema. Meie pere 
on ühtehoidev ja suur – lisaks 
kuuluvad sellesse ka minu abi-
kaasa viis last eelnevatest elu-
perioodidest ning 13 lapselast. 
Perele on oluline traditsioon 
kord aastas kõik kokku tuua ja 
üheskoos aega veeta.

Minu ja abikaasa kirg on rei-
simine, eelkõige naudime Skan-
dinaavia maid. Lisaks oleme mõ-
lemad motokrossihuvilised ning 
harrastame krossikorvisõitu. 

Miks valisin valimisliidu Meie 
Põhja-Sakala? Minu jaoks on 
oluline, et saan oma seisukohad 
avalikult välja öelda, kuid ei 
soovi seejuures kuuluda ühegi 
erakonna liikmeskonda.

Maarit Kalberg
kandideerin valla- 
volikokku valimislii-
dus Meie Põhja-Sakala

Minu juured on Rakveres, kuid 
lapsepõlve eredamad hetked 
veetsin Kadrinas ja Moel. Aastal 
1997 sai minu koduks Võhma 
ning alates sellest ajast elan 
Võhmas. Olen abielus ja nelja 
tütre ema. Olen oma laste üle 
väga uhke – nad laulavad, teevad 
bändi ja sporti. 

Erialalt olen kondiiter ning 
olen end selles valdkonnas pi-
devalt täiendanud. Lõpetasin 
Olustvere Teenindus- ja Maama-
janduskooli ning töötasin kon-
diitrina oma ettevõttes 15 aastat. 
Olin kolm aastat Võhma kooli 
hoolekogu esimees, panustades 
kohaliku hariduse arengusse.

Minu kirg on reisimine, eriti 
Balkanimaades, kuid suurima 
rahu leian siiski loodusest. Tänu 
Vihi küla imelisele loodusele 
näen ma end ka tulevikus elamas 
Põhja-Sakala vallas ja just Vihi 

Pean oluliseks, et meie vallas 
oleks olemas tõhus tugisüsteem 
inimestele, kes vajavad krii-
siolukorras abi – olgu selleks 
psühholoog, psühhiaater või 
kogemusnõustaja.

Lisaks tuleb vallas tagada suu-
rem avatus ja elanike kaasamine 
otsustusprotsessidesse. Inimes-
tel peab olema selge ülevaade, 
kuidas vallaelu korraldatakse 
ning kuidas otsuseid tehakse.

Samuti leian, et maaomanike-
le tuleks kehtestada võimalikult 
minimaalne maamaks, sest maa 
on inimeste omand ja selle eest 
maksu võtta, justkui inimene 
oleks selle maa rentnik, pole 
õige. 

Teine oluline teema on ühis-
transport. Vallas on piirkondi, 
kus selle korraldus on puudulik 
või äärmiselt kehv. Inimesed 
peavad saama maal elades mu-
gavalt ja tõhusalt poodi, arsti 
juurde ning oma igapäevaseid 
vajadusi rahuldama.

Ma ei anna suuri valimisluba-
dusi, sest usun, et üks inimene 
ei suuda kõike üksinda ära teha. 
Muudatused ja areng on alati 
meeskonnatöö ning usun, et 
üheskoos saame meie valla elu 
paremaks muuta.

külas. Põhja-Sakala on minu 
kodu ja soovin anda oma panuse 
selle arengusse.

Seetõttu olen otsustanud kan-
dideerida 2025. aasta kohalikel 
valimistel vallavolikokku vali-
misliidu Meie Põhja-Sakala ni-
mekirjas. Minu südameasjaks on 
laste heaolu ja maaelu väärtusta-
mine. Usun, et lubadused peavad 
olema realistlikud ja täidetavad 
– ma ei anna tühje lubadusi. 
Soovin seista laste ja eakate eest 
ning aidata kaasa valla arengule, 
et siin oleks rohkem töökohti ja 
paremad elutingimused.

Minu eesmärk on aktiivselt 
panustada kogukonna heaollu ja 
seista valla edasise arengu eest.

Viimastel aastatel olen teinud 
suure elumuutuse: alustasin 
õpinguid Järvamaa kutsehari-
duskeskuses tegevusjuhendaja 
erialal ning töötan erihoolekan-
des Karula Kodus, kus toetan 
inimesi, kellel on suur abivajadus. 
See töö on mulle õpetanud, kui 
olulised on hoolivus, tähelepanu 
ja kogukonna tugi.

Just selle kogukonnatunnetuse 
tõttu olen otsustanud sügisel 
kandideerida Põhja-Sakala val-
lavolikokku valimisliidus Meie 
Põhja-Sakala. Soovin seista nende 

inimeste eest, kelle hääl sageli 
ei jõua kuuldavale – olgu need 
eakad, lapsed või erivajadustega 
inimesed. 

Minu jaoks on väga oluline, 
et Kõo keskusesse jääks alles 
vähemalt osagi raamatukogust. 
Nimetame seda siis näiteks lu-
gemistoaks. See oleks paik, kus 
oleks võimalik jätkuvalt raama-
tuid laenutada ja ajakirjandust 
lugeda, aga lisaks sellele säiliks 
eakamatele võimalus saada tuge 
ja nõu. Me ei tohi oma kogukon-
na vanemaid inimesi unustada. 
Raamatukogu pole enam ammu 
pelgalt koht, kus raamatuid lae-

nutada. Eakatele inimestele on 
see sageli ainus koht, kus nad 
saavad tuge digimaailmas – olgu 
see arvete maksmine, dokumen-
tide täitmine või lihtsalt e-kirjade 
saatmine. Raamatukogutöötaja 
abita jääksid paljud meie eaka-
mad infost ja vajalikest teenustest 
lihtsalt kõrvale.

Minu eesmärk volikogus ongi 
seista selliste esmapilgul väikes-
tena tunduvate, aga väga tähen-
duslike asjade eest. Kui hoolime 
päriselt, siis ei tunne ükski inime-
ne ennast kõrvalejäetuna.
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Põhja-Sakala vallavoliko-
gu veebruarikuu istungil 
võeti vastu valla käesoleva 
aasta eelarve. Mina hääle-
tasin eelarve vastuvõtmise 
poolt. Kuulun vallavoliko-
gus opositsiooni ning ei ole 
tavapärane, et opositsioon 
vallavalitsuse poolt voli-
kogule esitatud eelarvet 
toetab ja seetõttu selgitan 
oma otsuse tagamaid.

Kinnitatud eelarve on 
Põhja-Sakala valla kõigi ae-
gade suurim. Valla 2025. 
aasta eelarve kogumaht on  
22,9 miljonit eurot, kasv 
eelmise aastaga võrreldes 
veidi üle 20 protsendi. Põ-
hitegevuse tulud ulatuvad 
19,6 miljoni euroni. Ligi pool 
eelarve tuludest koosneb eri-
nevatest maksudest. Suurima 
osa maksutuludest, 8,5 mil-
jonit eurot, annab füüsilise 
isiku tulumaks, maamaksu 
prognoositav laekumine on  
505 000 eurot. Suuruselt 

teise osa valla tuludest moo-
dustab riigipoolne toetus 
läbi tasandus- ja toetusfondi. 
Olulise osa, 15% kogutulu-
dest, moodustavad erinevate 
kaupade ja teenuste müük.

Põhitegevuse kulud on  
18,3 miljonit eurot, kasv võr-
reldes eelmise aastaga 7,3%. 
Suurima osa valla eelarvest 
moodustavad haridus (60%) 
ja sotsiaalne kaitse (13%). 
Tö ö j õ u k u l u d  k a s vava d  
6,2%, ulatudes 10,9 miljoni 
euroni. Planeeritavate inves-
teeringute katmiseks võetak-
se 1,85 miljonit eurot laenu, 
mille tulemusena suureneb 
valla laenukoormus 7,3 miljo-
ni euroni, moodustades 37% 
põhitegevuse tuludest.

Eelarves on mitmeid olu-
lisi investeeringuid, mis on 
kohaliku elu edendamiseks 
vajalikud. Nende hulgas on 
Suure-Jaani kooli renovee-
rimise ettevalmistavad te-
gevused, millega astutakse 
kauaoodatud projekti ellu-
viimisel samm edasi. Samuti 

on eelarves vahendid Paala 
rahvamaja katuse vahetu-
seks, mis tagab hoone säi-
limise ja paremad kasutus-
võimalused kogukonnale. 
Tääksi kooli küttesüsteemi 
ümberkorraldus aitab muu-
ta kooli energiatõhusamaks 
ning kuluefektiivsemaks. Kõo 
lasteaia Kiriverre kolimisel 
Kirivere koolis tehtavad in-
vesteeringud aitavad luua 
kaasaegsema ja lastesõbra-
likuma õpikeskkonna. Lisaks 
toetatakse Suure-Jaani luteri 
kiriku katuse remonti, mis 
on oluline kultuuriväärtuse 
säilitamiseks.

Eelarvesse on sisse viidud 
mitmed saadikurühma Meie 
Põhja-Sakala ettepanekud. 
Endine Võhma linnavalit-
suse hoone võõrandatakse 
täielikult vallale kuuluvale 
aktsiaseltsile Põhja-Sakala 
Haldus, mis annab uue hoo 
teenuskeskuse rajamisele. 
Hoone võõrandamisest saa-
dud vahendid, 84 000 eurot, 
suunatakse äsja soetatud 

Võhma vaba aja keskuse teise 
korruse remondiks. Suure-
Jaani Gümnaasiumi 11. klassi 
õpilased saavad kooli pool-
sel rahastamisel juhiload, 
mis on oluline lubaduste 
täitmise seisukohalt. Eesti 
Apostlik-Õigeusu Kirik saab 
toetust vee- ja kanalisat-
sioonisüsteemi rajamiseks 
ning mittetulundusühendus-
tele eraldatakse sel aastal  
10 000 eurot rohkem tege-
vustoetusi ja ürituste korral-
damise toetusi, mis tugevdab 
kohalikku kodanikuühiskon-
da. Olen meie ettepanekute 
toetamise eest tänulik.

Siiski ei saa jätta mär-
kimata ka eelarvega seo-
tud murekohti. Kuigi põhi- 
tegevuse tulud kasvavad  
4,06%, suureneb kulude 
maht 7,3%, mis tekitab pika-
ajalise jätkusuutlikkuse osas 
küsimusi. Suured investee-
ringud, nagu Olustvere kooli 
renoveerimine ja Kirivere 
kooli ümberkorraldused, on 
eelarves kavandatud kokku 

3,3 miljoni euro suurusena, 
kuid tegelikud kulud, mis sel-
guvad pärast ehitushankeid, 
võivad kujuneda suuremaks, 
nõudes täiendavat laenu. 
Samuti tõuseb laenukoormus 
150 000 euro võrra rohkem, 
kui eelarvestrateegia ette 
näeb. Need kaks asjaolu või-
vad lükata edasi Suure-Jaani 
kooli renoveerimise.

Teede remont ja ehitus 
saavad endiselt liiga vähe 
rahastust, mis tähendab, et 
remondivõlg kasvab. Käesole-
val aastal on teede remondiks 
üksnes 200 000 eurot. Olen 
varasemalt kirjutanud, et 
teede remontimiseks tuleks 
suunata kogu maamaksust 
kogutav, mis sel aastal oleks 
ca pool miljonit eurot.

Lisaks ei ole eelarves ette 
nähtud töötajate palgatõusu, 
kuigi riigi maksupoliitika tõt-
tu väheneb sel aastal inimes-
te tegelik sissetulek. Oleks  
olnud õiglane kompenseerida 
see vahe palgatõusuga. Sel 
aastal tõusevad vaid alampal-

ka saavate töötajate töötasud 
ning paari hallatava asutuse 
töötajate tasud, mis varase-
mate aastate tõstmistest osa 
ei saanud.

Eelarvest oleksin ma välja 
jätnud Vastemõisas asuva 
moodullasteaia väljaostmise 
ja selle paigaldamise Kiriver-
re. Pigem tuleks leida püsi-
vam lahendus, mitte jääda 
ajutise lahenduse juurde.

Tänan vallavalitsust, eel-
arve- ja majanduskomisjoni 
ning volikogu meie ettepa-
nekute toetamise eest. Kuigi 
hääletasin eelarve poolt, olen 
veendunud, et juba suve al-
guses tuleb eelarvet muutma 
hakata – arvestades suurte 
investeeringuprojektide või-
malikku kallinemist. Need 
arutelud ja otsustamised ei 
pruugi aga enam nii suures 
üksmeeles minna, kui eelarve 
vastuvõtmine. 

PRIIT TOOBAL
Põhja-Sakala vallavolinik

saadikurühm  
Meie Põhja-Sakala

Miks ma toetasin Põhja-Sakala valla 2025. aasta eelarvet? 

Teede olukord nõuab julgeid otsuseid

Tulevik sõltub otsustest, mida teeme täna

Maamaks teedesse – kas 
see on õiglane ja mõistlik 
lahendus?

Põhja-Sakala valla teede 
olukord on kehv ning prob-
leem muutub järjest tõsise-
maks. Kevadel, kui pinnas 
sulab ja teedele kogunenud 
vesi oma töö teeb, võib seis 
veelgi hullemaks muutuda. 
Porised ja kohati läbimatud 
teed ei ole ainult ebamuga-
vus – see mõjutab otseselt 
inimeste igapäevaelu ja ka 
rahakotti.

Erinevad maksukoormised 
kasvavad, kuid teede olukord 
ei parane, mis tekitab aru-
saadavalt pahameelt. See ei 
puuduta ainult riigiteid – ka 

vallateed on järjest suurema 
remondivajadusega, kuid 
teede remonti paigutatud 
raha ei võimalda vajalikke 
töid piisavalt teha.

Riiklikus eelarves on teede 
hoolduseks ja remondiks 
eraldatud summa viimastel 
aastatel vähenenud, kuigi 
vajadus on kasvanud. Kui 
vajalikud tööd edasi lükata, 
muutuvad need tulevikus 
kordades kulukamaks. Koha-
lik omavalitsus seisab sama 
mure ees. Vallas on hinna-
tud, et üle 100 kilomeetri 
teid vajavad kiiret remonti, 
kuid eelarves on selleks ette 
nähtud vaid 200 000 eurot 
aastas. See summa ei või-

malda olukorda märgatavalt 
parandada.

Selle tulemusel tekivad 
praktilised probleemid – 
prügiautod ei pääse liikuma, 
koolibussid takerduvad ja 
halvenenud teeolud kuluta-
vad sõidukeid, mis omakorda 
toob inimestele kaasa lisaku-
lusid. Samal ajal, kui teede 
hooldusele napib raha, tekib 
küsimus, kas eelarvepriori-
teedid on paigas nii, et need 
vastaksid inimeste tegelike-
le vajadustele. Eriti oluline 
on teede olukord noortele 
peredele, kes võiksid kaalu-
da meie valda maale elama 
tulemist. Kehv teedevõrk on 
sageli üks peamisi põhjuseid, 

miks maale kolimist ei peeta 
realistlikuks valikuks.

Üks võimalik lahendus, 
mida on välja pakkunud val-
lavolikogu liige Priit Toobal, 
on suunata kogu omavalitsu-
sele laekuv maamaks teede 
remonti. Maamaks on riiklik 
maks, kuid see laekub täies 
mahus kohalikule omavalit-
susele, kes saab otsustada, 
kuidas seda kasutada. Põhja-
Sakala vallas on maamaksu 
eelarve umbes pool miljonit 
eurot aastas. Kui see suunata 
täielikult teede remonti, suu-
reneks selleks mõeldud sum-
ma enam kui kahekordseks 
ning võimaldaks igal aastal 
korda teha ligi 30 kilomeetrit 
teid. See on ligi kolm korda 

rohkem kui täna tehakse. See 
ei lahenda veel kõiki problee-
me, kuid annaks olulise lee-
venduse ja näitaks elanikele, 
et nende maksudest saadav 
tulu kasutatakse otse nende 
heaolu parandamiseks. Mina 
toetan seda ideed. 

Korras teed ei ole pelgalt 
mugavusteenus – need on 
hädavajalikud nii kohalikele 
elanikele kui ka ettevõtluse-
le. Kui tahame, et maapiir-
konnad jääksid elujõuliseks 
ja atraktiivseks elukohaks, 
tuleb infrastruktuuri paran-
damine seada prioriteediks. 
Jätkates samas tempos, kus 
iga-aastased summad on liiga 
väikesed, teede kehv olukord 
vaid süveneb. Seetõttu on aeg 

teha kindlad ja läbimõeldud 
otsused, mis tagavad teede 
parema kvaliteedi ja kohalike 
elanike eluolu paranemise.

SILVER SILM
ettevõtja ja valimisliidu  
Meie Põhja-Sakala liige

Põhja-Sakala valla elanike 
arv langeb, aga see ei pea nii 
jääma ja see ei ole paratama-
tus. Kui tegutseme sihikind-
lalt ja targalt, saame muuta 
valla elamisväärsemaks ning 
meelitada siia nii uusi elanik-
ke kui hoida olemasolevaid. 
2025. aasta alguses oli vallas 
7621 elanikku, mis on aasta 
varasemaga võrreldes 145 
inimese võrra vähem. Ela-
nike arvu muutuse suund ei 
pea olema negatiivne – kui 
loome paremad tingimused 
elamiseks ja arenemiseks, 
on võimalik elanike arv taas 
kasvule pöörata.

Kui soovime, et Põhja-Saka-
la oleks kasvav ja tugev vald, 
tuleb keskenduda just noorte 
perede ligimeelitamisele ja 

hoidmisele. Selleks on vaja 
stabiilset ja kaasaegset ha-
ridussüsteemi. Lasteaiad ja 
koolid peavad olema pika-
ajalises arenguplaanis kind-
lalt tagatud, mitte pidevalt 
sulgemise ohus. Kvaliteetne 
haridus võib olla valla suur 
eelis, kui suudame tagada 
kaasaegsed õppekeskkonnad 
ja mitmekülgsed huvitege-
vused. Lisaks peaks kaaluma 
toetusi noortele peredele, et 
aidata neil siia elama asuda 
ja sisse elada.

Elamispinna kättesaadavus 
on üks suurimaid kitsaskohti. 
Noored pered ei soovi alati 
ehitada maja, vaid vajavad 
taskukohaseid ja kaasaeg-
seid kortereid ning seda nii 
ostmiseks kui ka üürimiseks. 

Koostöös erasektoriga tuleb 
leida lahendusi, kuidas ehi-
tada uusi kortermaju ning 
pakkuda paindlikke lahen-
dusi nende soetamiseks. Li-
saks tuleks renoveerida ja 
energiatõhusamaks muuta 
olemasolevaid elamuid, et 
muuta need atraktiivsemaks 
ja taskukohasemaks. Usun, 
et elamispindade olemasolu 
tooks meie valla koolidesse 
ja lasteaedadesse uusi noori 
õpetajaid. 

Töökohtade loomine ja 
atraktiivne elukeskkond on 
samuti võtmetegurid. Kuigi 
Põhja-Sakalas on tööpuudus 
madal, peab vald aktiivselt 
soodustama ettevõtlust ja 
uute töökohtade teket. Erilist 
tähelepanu tuleks pöörata 

töökohtade loomisele noor-
tele ja kõrgharitud naistele, 
kelle jaoks sobivaid ame-
tikohti täna napib. See on 
üks peamisi põhjuseid, miks 
noored pered siia elama ei 
tule või lahkuvad. Samuti 
tuleks arendada teenindus- ja 
loomemajandussektorit, mis 
looks rohkem mitmekesiseid 
töövõimalusi naistele, kes 
soovivad siduda oma elu 
Põhja-Sakalaga.

Põhja-Sakala peab oma 
tugevusi esile tooma ja neid 
aktiivselt turundama. Meil on 
suurepärased kogukonnad, 
mitmekesised kultuuri- ja 
spordiüritused ning loodus-
kaunid elukeskkonnad, mida 
peaks paremini tutvusta-
ma. Valla mainet saab tõsta 

suunatud kampaaniatega, 
mis näitavad, miks on siin 
hea elada ja lapsi kasvatada. 
Noortele peredele suunatud 
programmid, nagu kolimis-
toetused, lasteaiakohad või 
eluasemetoetused, võiksid 
olla uutele tulijatele tõhusaks 
stiimuliks.

Omavalitsusel on elanike 
arvu kasvatamisel selge roll. 
Valla juhid peavad nägema 
suuremat pilti ning tegut-
sema pikaajalise visiooniga, 
mitte leppima elanike arvu 
kahanemisega. Kui kesken-
dume haridusele, elamispin-
dadele, töökohtadele ja valla 
atraktiivsuse parandamisele, 
saame muuta Põhja-Sakala 
mitte ainult elamisväärseks, 

vaid ka kasvavaks ja arene-
vaks paigaks.

RITA VALDSTEIN
noorte heaolu spetsialist ja 

valimisliidu  
Meie Põhja-Sakala liige
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Esitletud Unakvere eripla-
neeringu tingimustel EI 

OLEKS ma nõus laskma tuulikuid 
oma naabrussesse ehitada! 

Eriplaneering on teostatud 
kiirustades. Selle tingimused on 
vastuolus isegi valla üldplanee-
ringu tingimustega. Ei arves-
tata kohalike elanike huvide ja 
looduse säilitamise vajadusega. 
Näiteks 2024. aastal Keskkon-
naagentuuri poolt teostatud 
uuring „Tuuleenergeetika aren-
damiseks täiendavate alade 
kaardistamine” ütleb kokkuvõt-
tes, et esitletud ala on sobimatu 
tuulepargi rajamiseks ja tuleks 
säilitada muutumatu hüdroloo-
giaga. Aruanne pakub välja isegi 
teise väheväärtusliku ala, mida 
võiks kaaluda tuulepargi raja-
miseks. Sellest hoolimata viidi 
2025. aasta jaanuaris läbi oksjon, 
mille käigus riik sõlmis auditis 
välistatud alale arendajaga tuu-
lepargi rajamiseks 40-aastase 
rendilepingu. See näitab selgelt, 
et riik ei arvesta tagajärgede-
ga. Minu isiklik arvamus on, et 
tuulikute ehitamisel elamute 
lähedale tuleks arvesse võtta ka 
nende kõrgust. Praegu seda ei 
tehta! Kuni 150 m tuulikud 1500 
m elamust, 150–250 m tuulikud 
3000 m elamust!

Ma ei ole poliitiliselt aktiiv-
ne. Saan olla oma ütlustes 

vaba. Seetõttu ei võta ma ka 
poole valimisel sobivaid poose 
ning võin arvata, mida ise tahan. 
Tunnistan, et see teema on minu 
jaoks juba üsna tüütuks muutu-
nud, sest kõik räägivad sellest 
ja see tekitab taas ühiskonnas 
lõhenemist. Räägivad ka need, 
kes asjast midagi ei tea. Mina ja 
ülejäänud Eesti inimesed oleme 
äkki kõik eksperdid energeetika 
valdkonnas – kurb. Teema on 
emotsionaalselt laetud ja mingit 
mõistlikku arutelu pole enam 
võimalik pidada. Džinn on pu-
delist välja lastud ja seda enam 
tagasi ei pane. Nii pooldajad kui 
ka vastased on aruka asjaajamise 
võimaluse käest lasknud. Usun, 
et ka siin esitatud küsimus on 
suunav, kuna vastus on ju teada: 
enamik inimesi ei soovi oma 
kodu lähedale tuuleparki, punkt. 

Küll aga sooviks nor-
maalset kliimapoliiti-
kat ja riigimehelikku 
käitumist otsustaja-
telt. Inimene on juba 
kord selline vastuolu-
line. Tuuleenergia on 
Eestis emotsionaal-
ne teema, kus selget 
ühisosa on raske lei-
da. Otsus peab ole-
ma kaalutletud, ent 
kuidas seda objek-
tiivselt teha, kui infot 
on palju ja see on tihti 
kallutatud?

 

Ma ei leia ühtegi majan-
duslikku, emotsionaalset 

ega muud põhjust, miks lubada 
tuulikute püstitamist oma kodu-
paika. Iga vähegi majanduslikku 
mõtlemist omav inimene saab 
aru, et suurte ja kallite tuulikute 
rajamine koos vajaliku taristuga, 
salvestamisega ja ülekandega 
ei saa meile anda odavat elekt-
rit – kusagilt tuleb kulud tagasi 
teenida, see pole ju heategevus-
projekt. Tuulikud keset loodust 
pole midagi ilusat. Tuulikutel on 
väga suur ökoloogiline jalajälg, 
alates nende ehitusest kuni tee-
de ja elektriliinide rajamiseni. 
Loodusmaastik tükeldatakse, 
loomade ja lindude elukeskkond 
kaob või muutub. Tuulikute 
eluiga on lühike ning nende lam-
mutamine ja ümbertöötlemine 
kallis. Tulevikus langeb see 
koormus omavalitsustele. Lisaks 
kõigele sellele veel mürareostus, 
valgusreostus (vilkuv valgus läbi 
tiibade ja säravad tuled öösel). 
Ma elan rohkem kui 50 kilomeet-
ri kaugusel lähimast tuulepar-
gist, aga ometi paistavad need 
tuulikud minu aknasse. Ja need 
pole isegi nii kõrged, kui praegu 
plaanitakse rajada. Kui tuua välja 
üks kõige olulisem põhjus, siis 
looduse hävitamine on minu 
jaoks kõige esimene.

 

Kuni tuulepargid asusid 
teistes riikides, saartel, 

meres või Narva lähistel, tun-
dusid need energiaprobleemi 
innovaatilise lahendusena. Tuu-
lepargid sobivad tuulistesse, 

asulatest kaugetesse, maakaabli 
ühendusega paikadesse. Selli-
seid tingimusi Eestis ei ole.

Sisemaal vajatakse võimsaid 
tuuleparke. Toodetud elekter 
viiakse tarbijateni massiivsete 
õhuliinidega, mille mõjualas 
pole soovitav elada. Suurte rii-
kide tuuleparkide probleemid: 
energiat andva tuule korral 
kõrge müratase, sh kuuldama-
tud helilained, maa vibratsioon, 
probleemid põhjaveega, lindude 
hukkumine, loomade ja inimeste 
haigused, jõuavad siia. Teadus-
põhiseid lahendusi ei ole veel 
leitud.

Iidne elu edendavate isemõtle-
jatega Tääksi kant, kus rabades 
ja liivaküngastel elavad kakud, 
kullid, kotkad, on varasemalt 
kasutanud hüdroenergiat. Kas 
poleks mõistlikum tuuleparkide 
ehitamise, käigushoidmise ja 
utiliseerimise ressurss suunata 
väikeasumitesse autonoomsete 
energialahenduste loomisse? 
Maapiirkondade arengusse va-
rem tehtud investeeringuid 
tuuleparkidega tühistada ei ole 
jätkusuutlik.

Seepärast olen tuulepargi  
rajamise vastu. 

Usun, et enamusele peaks 
minu vastus ette teada ole-

ma. Vastu olen! Siin kohal ma ei 
keskenduks kodu lähedusele ja 
isegi mitte igasugusest meediast 
läbi käinud infraheli teemale. 
Alustada tuleb algusest. 

Tuuleparkide ja nende infra-
struktuuri loomisel rikutakse 
hulgaliselt maad, mida saaks 
kasutada kasvõi endale kartuli 
kasvatamiseks või loomadele 
heina varumiseks, nende karja-
maale laskmiseks. Hävitatakse 
metsa, mis on meile äärmiselt 
vajalik kasvõi hapniku tootmise 

kohalt. Ühelt poolt 
räägime looduse 
kaitsmisest ja siis 
teeme kõik selle 
hävitamiseks. Ei 
hävi ju vaid floora, 
aga ka fauna.

Kogu vajamine-
va infrastruktuuri 
loomiseks on va-
jalikud erinevad 
maavarad. Mui-
de, ka hilisemaks 
h o o l d u s e k s  j a 
remondiks. Ku-
jutage nüüd ette, 
et näiteks Tääksi 
kant kruusa jaoks 
üles kaevatakse? 

NB! Ja mis saab kohaliku rahva 
vee küsimustest, kui isegi tänasel 
päeval on minu teada seal põh-
javeega probleemid? Lisaks ei 
tohi tähelepanuta jätta riigi teisi 
ettevõtmisi. Meil on vaja ehitada 
maanteid, neid hooldada jne. Ja 
muidugi ka Rail Baltic, mida uus 
minister ETV-s esimeseks prio-
riteediks nimetas!

Tuulikute ja salvestusseadme-
te tootmine ning nende hilisem 
utiliseerimine toovad endaga 
kaasa kaevandamise tootmiseks 
vajalike varade saamiseks. Ja 
mitte ammu käis meediast läbi 
juhtum, kus tuuliku lagunenud 
osi lihtsalt maha maeti, ehk siis 
konkreetselt loodust reostati.

Minu teada on Islandi energia 
tootmine valdavalt „roheline”. 
Samuti on Island oluliselt tuu-
lisem paik kui mistahes Põh-
ja-Sakala valla kant. Ometi on 
minu andmetel tuuleenergia 
seal viimasel kohal. Lihtsalt ei 
tasu ära! Muidugi võiks arvetele 
suuremaid numbreid kirjutada, 
aga seal ilmselgelt hoolitakse ka 
oma loodusest rohkem.

Alles hiljuti põhjendati elektri-
hinna suurust sellega, et ei olnud 
ei meil ega Lätis-Leedus piisavalt 
tuult ja elektrit tuli kallilt sisse 
osta. Küsimus kohe töökind-
luses. Lisades siia kinnisvara 
väärtuse kahanemise ja selle 
arvelt potentsiaalsete maale 
tulijate siit peletamise ning et ka 
kompensatsiooni mehhanismid 
(nn taluvusmaksud) ei tööta, ei 
saagi mul teist seisukohta olla!

Miks ma ei soovi tuuletöös-
tust oma tagaaeda ehk 

koduvalda? Väga paljud maaini-
mesed, viimaste andmete järgi 
lausa 29-s omavalitsuses, üle 

Eesti avastasid eelmise aasta lõ-
pus, et nad on äkilise suure tuu-
letööstusalade planeerimislaine 
jalus. Tegelikult olin isiklikult 
küll eriplaneeringust teadlik, 
kuna elan just ühes külas, mille 
territooriumile üks Põhja-Sakala 
valla tuuleala jääb. See, mis algul 
tundus väga ebarealistlik plaan 
– looduskaitsealade vahel, mi-
tukümmend majapidamist väga 
lähedal – hakkas järsku võtma 
suunda, et enam polegi pääsu. 
Vaadates mitmete omavalitsuste 
avalike arutelude salvestusi, sai 
selgeks, kui üleolevalt arendajad 
suhtuvad kohalikesse inimes-
tesse ja nende muredesse. Neid 
tõesti ei huvita kogukond. See 
on ainult sõnakõlks, et koostöö 
ja arvestamine! Tähtis on ilma 
vahendeid valimata lihtsalt tuu-
likud üles panna. Vassimine, 
hämamine ja meedias oma kodu-
rahu eest seisvate inimeste nae-
ruvääristamine ainult süvendas 
vastikustunnet sääraste „kliima-
neutraalsuse eest seisjate” vastu.

Asi pole ainult visuaalses reos-
tuses, puudulikud ajale jalgu 
jäänud seadused on andnud 
võimaluse rajada hiigelsuuri 
tuulikuid asustusele sama lä-
hedale kui aastakümneid tagasi 
kasutatud 2–3 korda väiksemate 
tuugenite puhul. Meil on Saarde 
ja Sopi-Tootsi töötavate tuuge-
nite pealt juba näha, et prob-
leemid ei ole oletuslikud, vaid 
reaalsed. Me ei saa leppida sel-
lega, et peame järgmised 25–30 
aastat kannatama peavalusid, 
ärritust, magamatust. Kui lugeda 
keskkonnamõjude strateegi-
lise hindamise aruannet, saab  
selgeks, et see on koostatud ai-
nult arendaja huvidele vastavalt. 
Mõjusid inimestele peetakse vä-
heoluliseks, kinnisvaraväärtuse 
langusest libisetakse üle. Kõige 
kurvem, kuidas looduskaitseala-
dele kahjulik mõju on ilmselge, 
aga pakutakse vaid leevendamist 
ja kompenseerimist. Nii suurel 
määral looduskeskkonna muut-
mine nagu on kümnete tuugeni-
te, juurdepääsuteede, alajaama-
de, ühendusliinide rajamine, ei 
ole kompenseeritav! 

Me peame mõtlema, millise 
loodusliku pärandi me jätame 
oma lastele, lastelastele!

Teine teema on veel majan-
duslik mõttekus, milles ei olnud 
kindel isegi riigikontrolör ja mit-
med energeetikud. Eestimaa ei 
saa olla ideoloogilise energeetika 
katselabor. Meie rahvas ei ole nii 
jõukas, et lubada suurte prohma-
kate tegemist ning igasuguste 
rohelahenduste järeleproovimist 
omal nahal!

FOTOD erakogudest

Põhja-Sakala vallavolikogu 
liige Priit Toobal pidas voliko-
gus sisuka kõne, millega seisis 
kohaliku kogukonna huvide 
eest tuuleparkide arendamise 
küsimuses. Toobal rõhutas, 
et tuulikuid tohib rajada vaid 
kohalike elanike nõusolekul 
– ja see nõusolek puudub. 
„Lühikese ajaga on kogutud 
sadu allkirju, mis kinnitavad 
tugevat vastuseisu,“ märkis ta.

Toobal tunnistas ausalt, et 
toetas varem eriplaneeringu-
te algatamist teadmatusest, 
kuid on oma viga mõistnud 

ja palus kogu volikogu eest 
vallarahvalt vabandust. Tema 
sõnul ei saa tuuleparkide ra-
jamine toimuda kogukonna 
tahte vastaselt ning edasine 
planeerimine tuleks lõpetada.

Volikogu otsustaski, et uusi 
tuuleparkide eriplaneeringuid 
ei algatata ning Unakvere ja 
Ülde planeeringud lõpetatak-
se. Toobal lisas, et tulevikus 
võiks kaaluda üldplaneeringu 
muutmist, et välistada tuu-
lepargid Põhja-Sakala vallas 
täielikult.

 

Põhja-Sakala rahvas ei soovi tuuleparke

VOX POPULI VOX POPULI VOX POPULI VOX POPULI

Kas ja millistel tingimustel oleksite nõus tuulepargi rajamisega 
oma kodu lähedale?

Aide 
Vendla
Ivaski küla

Külli 
Hiiemäe-
Metsar
Ühtne  
Võhmaküla

Gundo 
Roosve
Kõpu

Marju 
Mets
Unakvere

Janar 
Sihv
Paaksima

Mati 
Jaeski
Reegoldi
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Kabila ja Kerita külade veevarustus vajab lahendust –  
vald peab oma inimesi aitama

Sürgavere Põllumajanduse 
OÜ on seni Kabila küla 13 
majapidamise ja Kerita küla 
6 majapidamise elanikke oma 
puurkaevudest veega varus-
tanud. Ettevõte soovib aga 
teenuse osutamise lõpetada, 
kuna see pole nende põhite-
gevus. Olen suhelnud ettevõtte 
esindajatega mitmel korral 
ning võin kinnitada, et nad 
on koostöövalmid ja soovivad 
leida lahenduse, mis sobib 
mõlemale poolele.

Veebruaris toimus Põhja-
Sakala vallavalitsuses esimene 
arutelu, kus osalesid ka külade 
elanikud. Vallavalitsus tutvus-
tas olukorda ja pakkus mõned 
lahendused: elanike poolne 
veesüsteemi ülevõtmine ja sel-
leks ühingu loomine või uute 
puurkaevude rajamine. Kabila 
elanikud analüüsisid võimalusi 
põhjalikult ja jõudsid järeldu-
sele, et pakutud variandid ei 
ole neile jõukohased. Ei ole 
jõukohased ei rahakotile ega 
asjaajamise mõttes. 

Teema jõudis läbi minu esi-
tatud avalduse ka õiguskants-

lerini. Õiguskantsler pöördus 
vallavanem Karel Tölbi poole, 
küsides, kuidas on plaanis ta-
gada joogivee kättesaadavus, 
kui Sürgavere Põllumajanduse 
OÜ teenust enam ei paku. Eriti 
soovitakse teada, kas vald 
on kaalunud puurkaevude 
omandamist ja miks seda pole 
tehtud, kui see plaanidest 
välja jäi. Samuti uuritakse, kas 
külad plaanitakse ühendada 
kohaliku vee-ettevõtjaga. Põh-
ja-Sakala vallas on vee-ette-
võtjaks vallale kuuluv ettevõte  
AS Põhja-Sakala Haldus. 

Olen ise Kabila külaga tihe- 
dalt seotud – seal elavad mu 
lapse vanavanemad – ja see-
tõttu puudutab teema mind 
isiklikult. Kabila küla elanikud 
on peamiselt eakad või noored 
pered, kellel puuduvad võima-
lused rajada uusi puurkaeve 
või hallata olemasolevaid süs-
teeme.

Soovisin ka ise lahendusele 
kaasa aidata ning koostasin 
eelnõu, mille Meie Põhja-Saka-
la saadikurühm volikogule esi-
tas. Eelnõu eesmärk on laien-

dada aktsiaseltsi Põhja-Sakala 
Haldus tegevuspiirkonda, li-
sades sinna ka Kabila ja Kerita 
külad. Sürgavere Põllumajan-
duse OÜ on nõus andma oma 
puurkaevud tasuta ja tähtaja-
tult uue vee-ettevõtja kasu-
tusse, tagamaks veevarustuse 
jätkumise. Eelnõu eeldab, et 
sõlmitakse lepingud kaevude 
ja trasside kasutamiseks ning 
lepitakse kokku veevärgi ja 
kanalisatsiooni kasutamise 
tingimustes.

Kohalikelt elanikelt olen 

kuulnud ühtset seisukohta: 
neil pole rahalisi võimalusi 
uute puurkaevude rajamiseks, 
isegi toetuste abil, sest omafi-
nantseering on liiga suur. Sa-
muti ei soovita olemasolevaid 
süsteeme ise hallata. Inimesed 

leiavad, et kui on olemas toimiv 
trasside süsteem, tuleks liht-
salt laiendada vee-ettevõtja te-
gutsemisala. Kõige loogilisem 
oleks, kui veevarustuse võtaks 
üle valla enda haldusettevõte, 
kes tegutseb vee-ettevõtjana 
ka teistes piirkondades.

Elanikud mõistavad, et muu-
datuste elluviimine võtab aega 
ja vajab läbimõtlemist, kuid 
nad usuvad koostöö jõusse. 
Märtsis toimunud volikogu 
eelarve- ja majanduskomisjoni 
koosolekul arutati muuhulgas 

ka minu eel-
nõu. Tegin 
e t t e p a n e -
ku kutsuda 
uuesti kok-
ku külade 
elanikud, et 
kuulda nen-
de vahepeal 

tekkinud mõtteid ja tagasisi-
det. Komisjon otsustas anda 
veeprobleemi lahendamise 
vallavalitsusele ning korralda-
da uus kohtumine elanikega.

Koosolekul rõhutasid Ka-
bila elanikud, et neil puudub 

raha hajaasustuse programmi 
omaosaluseks – iga majapi-
damise osa puurkaevu raja-
miseks oleks hinnanguliselt 
3500 eurot, mis on nende 
jaoks liiga suur. Ühispuurkae-
vude rajamist ei soovita, kuna 
maaomandi küsimused või-
vad tekitada probleeme ning 
veetrasside ehitamine oleks 
kinnistute kauguse tõttu kallis. 
Elanikud muretsevad ka, kas 
nad suudaksid ühispuurkae-
vusid ise hallata – see ülesanne 
käib neil üle jõu.

Koosolekul tegin ettepa-
neku, et vallavalitsus võtaks 
ühendust olemasolevate kae-
vude ja maade omanikega 
ning koostöös haldusette-
võttega analüüsitaks, milli-
sed on kulud ja kuidas saaks  
AS Põhja-Sakala Haldus vee-
varustust elanike võimekust 
arvestades korraldada. Valla-
valitsus lubas selle ettepane-
ku töösse võtta ja tulemused 
inimestele edastada.

Loodan, et koostöös kohali-
ku omavalitsuse ja elanikega 
leitakse lahendus, mis arvestab 

kõiki osapooli ning toob kaasa 
positiivseid otsuseid. Inimeste 
küsimustele ja muredele tuleb 
läheneda hoolivalt ja mõistvalt. 
Ainult nii saab luua usaldus-
väärse koostöökeskkonna, kus 
igaüks tunneb, et tema arva-
mus on oluline ja tema heaolu 
eest hoolitsetakse. Kui kõik 
osapooled teevad koostööd ja 
arvestavad üksteise vajadusi, 
suureneb tõenäosus, et tule-
museks on rahuldav lahendus 
ja külaelanikud tunnevad, et on 
oma valla poolt hoitud.

SIRET SELTER

Kohaliku omavalitsuse korralduse sea-
duse (KOKS) § 6 lõike 1 kohaselt on 

kohaliku omavalitsuse ülesanne korraldada 
oma haldusterritooriumil veevarustust ja 
kanalisatsiooni.

Põhja-Sakala Valgest  
Majast korraldatud iga-
kuise küsitluse märtsikuu 
tulemused on selgunud!

Küsitluse kindel liider on 
valimisliit Meie Põhja-Saka-
la, kellele avaldas toetust 
50% vastanutest. Järgne-
sid Eesti Rahvuslased ja 
Konservatiivid (ERK) ning 
Isamaa, mõlemad 17,6% 
toetusega. EKRE, Hanseni ja 
Pastaku valimisliit ning ük-
sikkandidaadid said igaüks 
5,9% häältest. Kogukonna 

Hääl kogus 1,2%, Keskera-
konna ja Reformierakonna 
tulemus on mõlemal 0%.

Kui nende tulemuste põh-
jal moodustuks 21-liikmeli-
ne vallavolikogu, jaotuksid 
kohad järgmiselt:
Meie Põhja-Sakala –  
11 kohta
ERK – 4 kohta
Isamaa – 4 kohta
EKRE – 1 koht
Hanseni ja Pastaku  
valimisliit – 1 koht

Üksikkandidaatide toetus 
jaguneks mitme kandidaadi 
vahel, mistõttu nad volikok-
ku ei pääseks.

Küsitlus toimus ano-
nüümselt, ühest seadmest 
sai vastata vaid korra ning 
küsitlus oli vastamiseks 
avatud nädal aega. Tulemu-
sed avaldatakse igakuiselt 
Facebookilehel Põhja-Saka-
la Valgest Majast.

S i n u  a r va m u s  l o e b !  
Uus küsitlus juba aprillis.

Märtsikuu küsitlus: valimisliit Meie Põhja-Sakala on jätkuvalt selge liider! 
 

Piits Präänik

Vallavalitsus kehtestas spordimaksu!
Vallavalitsus muutis spor-

disaalide ning võimlate hin-
nakirju, mille kohaselt pea-
vad edaspidi kõik täiskasva-
nud sportlased tasuma saali 
kasutamise eest 2-eurose 
sissepääsutasu (kuupilet 12 
eurot).

Kuigi kultuurivaldkonnas arutati huviringide osalustasu keh-
testamist ja sellest ideest loobuti pärast kultuurirahva tugevat 
vastuseisu, siis spordivaldkonnas otsustati maks kehtestada. 
Maksu abil kogutakse vaid mõni tuhat eurot aastas, kuid selle 
administreerimine neelab sama palju, kui mitte rohkem. Tegelikku 
tulu ei teki, kuid vallaelanikke koormatakse asjatult ning sisuliselt 
kiusatakse oma inimesi.

Valimisliit Meie Põhja-Sakala on kindlalt sellise absurdse ja 
ebaõiglase otsuse vastu. Kui sügisel vallavõim muutub, siis tühis-
tame selle kahe euro kaupa raha kogumise esimesel vallavalitsuse 
istungil, mis pärast valimisi toimuma saab! 

Huvitegevuse võimaldamine kultuurimajades ning spordisaa-
lides ja -väljakutel treenimine peab olema tasuta nii lastele kui 
ka täiskasvanutele.

Võimlate ja kultuurimajade akendes peavad tuled hiliste õhtu- 
tundideni põlema! Vallaelanikud maksavad nende hoonete ülalpi-
damise eest oma maksudega ning nende kasutamise eest lisatasu 

võtmine ei ole õiglane. Meie kultuuri säilitamine on põhiseadusest 
tulenev kohustus ning sport ja liikumine tagavad tervise. Terve 
keha ja terve vaimuga vallarahvas peab olema meie kõigi eesmärk!

Vallavanem Tölp soovib väikekoolide  
sulgemist

Põhja-Sakala vallavanem Karel 
Tölp ütles märtsis Suure-Jaanis 
toimunud rahvakoosolekul, et 
osa valla koole tuleb esime-
sel võimalusel sulgeda. Sellele 
järgnes volikogus arupärimine, 
et selgitada, millised koolid on 
sulgemisplaanis. Vastustes jäi Tölp varasemast retoorikast taga-
sihoidlikumaks ega nimetanud konkreetseid koole.

Avalikkuse tähelepanu on suunatud eelkõige Sürgavere ja  
Tääksi koolidele, mille sulgemist on Tölp varasemalt mitmel kor-
ral arutanud, sealhulgas tema niinimetatud „mõttepaberis” ning 
eelmisel aastal Suure-Jaani toimunud arengukava koosolekul, 
kus arutelu väikekoolide toetajate ja vallavanema vahel üsna 
teravaks läks.

Kogukonnas on  tugev toetus väikekoolide säilimisele. Leitakse, 
et seni kuni on õpilasi ja peresid, kes väikekoole eelistavad, peab 
vald neid võimalusi tagama.

49. Lehola-Lembitu mängude talispordi-
päev õnnestus suurepäraselt

Pärast pikki arutelusid leiti 
siinse piirkonna pikkade tra-
ditsioonidega spordivõistlusele 
uus formaat. Lehola-Lembitu 
mängud toimuvad edaspidi kaks 
korda aastas rahvaspordipäe-
vana. 22. märtsil toimus neist 
esimene.

Sel korral toimus spordi-
päev Suure-Jaani tervisekojas, 
koolis ja staadionil. Ühtekokku 
võisteldi kümnel alal: võrkpall, 
ujumine, male, noolevise, sasku, korvpall, korvpalli vabavisked, 
murdmaajooks, sangpommi tõstmine ja mälumäng. 

Kogu päeva oli meeleolu lõbus ja sportlik. Ühtekokku osales  
180 spordisõpra. 

Nii kokkutulnud sportlased kui ka alade eestvedajad leiavad,  
et uues formaadis rahvaspordipäev õnnestus igati. 

Suur tänu kõikidele sportlastele, alade kohtunikele ja abilistele. 
Kõige suurem tänu aga rahvaspordipäeva peakorraldajale Raivo 
Nõmmele ja tema kõige suuremale abilisele Pille-Riin Sepale.  
Olete kõvad tegijad!

49. Lehola-Lembitu suvemängud toimuvad Võhmas.
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Meie Põhja-Sakala – koht, kus hoolitakse igast inimesest
Põhja-Sakala valla areng ei 

seisne ainult taristu ehitami-
ses, remondis ja arendamises. 
Meie kogukonna tõeline tuge-
vus peitub selles, kui hooliv 
ja toetav keskkond me oma 
elanikele oleme. Sotsiaalne 
tasakaal ja inimeste heaolu on 
määravateks teguriteks, mis 
kujundavad meie valla tule-
vikku. Kui soovime, et Põhja-
Sakala oleks koht, kus on hea 
elada igas vanuses inimestel, 
peame pöörama tähelepanu 
nii noortele peredele kui ka 
eakatele, nii tervishoiule kui 
haridusele. See on meie valla 
elujõulisuse tagamise vunda-
ment.

Noored pered on valla tu-
leviku seisukohalt üliolulised 
– just nemad tagavad kogu-
konna elujõulisuse ja järjepi-
devuse. Soodne elukeskkond 
ehk korras teed, kiire internet 
ja tuulikutest rikkumata kesk-
kond, lasteaia- ja koolikohad 
ning mitmekesised vaba aja 
veetmise võimalused aitavad 
luua tingimused, kus pered 
tahavad elada ja kasvada. 
Toetame meetmeid, mis liht-

sustaksid noortel peredel oma 
kodu soetamist, olgu selleks 
kasvõi omavalitsuse veetav 
elamuehitus. 

Oluline on, et lastel oleks 
koolis kõht täis, selleks tuleb 
jätkata tasuta koolilõuna ja 
hommikusöögi pakkumisega. 
Hea ja tervislik algus päevale 
ning täis kõht mängivad rolli 
lapse keskendumisvõimes 
ja õpitulemustes ning tasuta 
toit aitab leevendada ka ma-
janduslikke raskusi, millega 
mõned pered silmitsi seisa-
vad. Riik ei ole koolitoidule 
eraldatud summat aastaid 
suurendanud, mis sunnib 
järjest rohkemaid kohalikke 
omavalitsusi toidu eest tasu 
küsima. Peame tegema en-
dast oleneva, et meie ei peaks 
koolis toidu eest tasu koguma 
hakkama. 

Samuti tuleks tugevdada 
tugiteenuseid haridusasutus-
tes, et igal lapsel oleks võrdne 
võimalus saada kvaliteetset 
haridust ja tuge vastavalt oma 
vajadustele.

Tervishoid on iga kogukon-
na elukvaliteedi üks alustala-

sid. Võhmas, Kõpus ja varsti ka 
Olustveres perearstiteenuse 
puudumine on tõsine prob-
leem, millega tuleb tegeleda. 
Kvaliteetne tervishoid peab 
olema kättesaadav kõigile, 
sõltumata nende elukohast. 
Selleks tuleb otsida lahendusi, 
kuidas perearstid või õed ini-
mestele vajalikku tervishoiu-
teenuseid saaksid pakkuda. 
Tean, et perearstide probleem 
ei ole vaid meie valla mure, 
aga see ei vähenda vajadust 
ja kohustus selle problee-
mi lahendamisega tegeleda. 
Oluline on tagada, et valla 
apteegid säiliksid ning nende 
teenused oleksid mugavalt 
kättesaadavad. Vald ei saa 
hakata apteeke pidama, aga 
ruumide pakkumisega saame 
küll abiks olla. 

Rohkem tuleks panustada 
ka ennetustöösse – näiteks 
terviseteadlikkuse tõstmisse 
koolides ja kogukonnas, et 
inimesed teeksid teadliku-
maid valikuid oma tervise 
hoidmiseks.

Vananeva rahvastikuga 
kaasneb vajadus kvaliteet-

sete hooldusteenuste järele. 
SA Lõhavere Ravi- ja Hool-
dekeskusesse plaanitav uus 
hoone looks paremad ela-
mistingimused dementsetele 
vanuritele. Kaalumist väärt on 
ka idee hooldekodu rajamisest 
Kõo endisesse vallamajja. 

Eesmärk ei ole siiski see, 
et inimesed koliksid hoolde- 
kodudesse liiga vara – oluline 
on arendada abistavaid ja tu-
giteenuseid, et eakad saaksid 
võimalikult kaua oma kodus 
elada. Koduhooldus ja isesei-
sev elu peaksid olema eakatele 
võimalikult kaua kättesaada-
vad, mistõttu tuleb täiendada 
teenuseid, mis aitavad neid 
igapäevaelus hakkama saada. 
Olgu selleks siis laiendatud 
koduteenused, koduõendus, 
sotsiaaltransport või kodu 
kohandamise toetused. Eri-
list tähelepanu vajavad üksi 
elavad pensionärid.

Füüsiline aktiivsus on ter-
vise seisukohalt väga oluline, 
mistõttu tuleb jätkata inves-
teeringuid tervisesporti ja 
sporditegevusse, pakkudes nii 
noortele kui ka täiskasvanute-

le paremaid võimalusi liikumi-
seks ja vaba aja veetmiseks. 
Samas peaksime vaatama 
ka võimalusi arendada uusi 
liikumisharrastuse võimalusi 
vanemaealistele ja erivaja-
dustega inimestele, et tagada 
nende aktiivne osalemine 
ühiskonnaelus. Terviserajad, 
avatud spordiplatsid ja ko-
gukonnakeskused mängivad 
selles olulist rolli.

Samuti väärib tähelepanu 
väärikate akadeemia, mis 
pakub eakatele võimalust 
õppida, suhelda ja aktiivselt 
kogukonnaelus osaleda. Vane-
maealiste vaimne ja sotsiaalne 
heaolu on sama tähtis kui 
füüsiline tervis, ning sellised 
ettevõtmised aitavad hoida 
inimesi tegusana. Lisaks võiks 
kaaluda uusi formaate, kuidas 
vanemaealised saaksid oma 
teadmisi ja kogemusi kogu-
konnas edasi anda, näiteks 
mentorluse või vabatahtliku 
tegevuse kaudu noorte ja las-
tega töötades.

Põhja-Sakala valla sotsiaal-
ne ja tervislik tasakaal nõuab 
pidevat hoolt ja arendamist. 

Eesmärk on luua kogukond, 
kus kõigil on võrdne võima-
lus elada tervislikku ja täis-
väärtuslikku elu. Selle nimel 
teeme tööd, otsime lahendusi 
ja seame inimestest hoolimise 
oma prioriteediks. Ainult nii 
saame tagada, et meie vald 
on kasvav, turvaline, hooliv 
ja elamisväärne koht kõigile 
selle elanikele kogu nende 
elukaare jooksul.

VIIVE LEHTLA
vallavolikogu sotsiaal- 
komisjoni aseesimees,  

valimisliit Meie Põhja-Sakala
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Lai valik ehitusmaterjale
Kõik vajalik remondiks
Aia- ja kodukaubad
Tööriistad
Autotarbed 
Lemmikloomatoit

E-R 8 .00-17 .00
L 9 .00-14.00

P suletud

S Õ B R A P O O D
Tallinna 3, Võhma

V a a t a  l i s a  s õ b r a p o e  f a c e b o o k i s t

Palju õnne eelmise ristsõna loosimängu võitjatele Henri Pendile, Reine Neemele! Eelmise ristsõna lahendussõna oli Muusikalinn Suure-Jaani. Ka sel korral loosime ristsõna õigesti lahendanute vahel 
välja kaks Suure-Jaani Tervisekoja 20 eurost kinkekaarti! Saada ristsõna lahendussõna hiljemalt 1. juuniks 2025 e-posti aadressile priit.toobal@pohja-sakala.ee või tekstisõnumiga numbrile 506 2283. 
Lisaks lahendussõnale lisa ka oma nimi. Loosimine toimub 5. juunil. 


